

these reasons, we are not now in a position to submit a final report.

Work Schedule

The decision to begin hearings in mid-summer complicated the Committee's work. Some witnesses were unavailable; others could not find time to prepare submissions which would take proper account of the detailed nature of the Governments' proposals. Nevertheless, the Committee received much useful testimony. To everyone who responded to the Committee's request for written submissions or agreed to appear as witnesses, we express our appreciation.

In addition to meeting with federal ministers and officials, the Committee has already heard from representatives of some Provincial and Territorial Governments, several national organizations and many other experts and knowledgeable witnesses. A list of those who have appeared as witnesses is attached as Appendix "A".

In response to its letters of invitation and advertisements in newspapers across the country the Committee has received some four hundred replies from concerned citizens. Further communications continue to be received daily. A list of all who have submitted briefs or letters to date to the Committee is attached as Appendix "B".

Future Work

The meetings already held have provided a national public forum for discussion of constitutional questions and specific commentary on the Government's proposals. Meetings with federal ministers and officials elaborated and clarified the Government's proposals. The Committee has also offered an opportunity to present their views to Provincial and Territorial Governments. Representatives of the Government of the Province of British Columbia have appeared. A scheduled meeting with the Premier of New Brunswick had to be postponed because of the impending provincial election. Representatives of the Governments of the Yukon and Northwest Territories have also met the Committee and we have received written reactions from Premier Moores of Newfoundland. Other premiers have indicated they wish to comment on the federal proposals first at the First Ministers' meeting at the end of October. After that date, however, it might be desirable and possible to arrange meetings with representatives of other provincial governments. Our meetings with representatives of national organizations and other experts have also provided an important sounding board for public opinion.

We believe the Committee's work should be continued in the new session. However, the Committee is dealing with a large volume of evidence on subjects of great complexity, and will need further expert assistance.

travail sur l'Unité canadienne sera publié au plus tôt en décembre. Voilà autant de raisons qui ne nous permettent pas de présenter dès maintenant un rapport final.

Calendrier de travail

La décision de commencer les audiences au milieu de l'été a compliqué le travail du Comité. Il a été impossible de rejoindre certains témoins et d'autres n'ont pu trouver le temps nécessaire pour préparer un mémoire qui aurait tenu suffisamment compte dans le détail des propositions du gouvernement. Le Comité a néanmoins entendu de nombreux témoignages qui lui ont été utiles. Nous exprimons notre gratitude à tous ceux qui ont répondu à l'appel du Comité en nous faisant parvenir des mémoires ou en acceptant de comparaître devant nous.

Le Comité a tenu des réunions avec des ministres et fonctionnaires fédéraux; il a également entendu les vues de représentants de quelques gouvernements provinciaux et territoriaux, ainsi que de plusieurs organismes nationaux et de nombreux autres experts réputés. On trouvera à l'annexe «A» la liste des témoins qui ont comparu devant nous.

A la suite de l'envoi de lettres d'invitation et d'annonces qu'il a publiées dans les journaux à travers le pays, le Comité a reçu quelque quatre cent réponses provenant des citoyens. D'autres communications continuent à lui parvenir quotidiennement. La liste des auteurs de mémoires ou de lettres adressés au Comité jusqu'à ce jour est publiée à l'annexe «B».

Travaux futurs

Nos réunions ont constitué un forum qui a permis à la population du Canada d'exprimer ses opinions sur les questions constitutionnelles et de commenter les propositions du gouvernement. Les rencontres avec les ministres et les fonctionnaires fédéraux ont donné l'occasion au gouvernement d'élaborer et de préciser ses propositions. Nos réunions ont également permis aux gouvernements provinciaux et territoriaux de se faire entendre. Des représentants du gouvernement de la Colombie-Britannique ont comparu. Une réunion prévue avec le premier ministre du Nouveau-Brunswick a dû être ajournée en raison des prochaines élections provinciales. Les représentants des gouvernements du Yukon et des Territoires du Nord-Ouest ont rencontré le Comité et le premier ministre Moores nous a fait part de ses impressions par écrit. D'autres premiers ministres ont manifesté leur intention de formuler d'abord leurs observations sur les propositions fédérales lors de la réunion des premiers ministres qui se tiendra à la fin d'octobre. Toutefois, après cette date, il sera sans doute désirable et possible d'organiser des réunions avec les représentants d'autres gouvernements provinciaux. Nos réunions avec des porte-parole d'organismes nationaux et avec d'autres experts ont constitué une excellente plateforme pour sonder l'opinion publique.

Nous estimons que le Comité devrait poursuivre ses travaux au cours de la prochaine session. Cependant, nous devons étudier un grand nombre de témoignages sur des sujets d'une grande complexité, et nous aurons besoin de plus d'experts pour bien accomplir notre mission.